
Abstract

During  the  last  years,  gas  turbines  have  been  widely  used  to  produce 

electricity power. Gas turbine power plants mainly met the increase on load at 

peaking  load.  However,  gas  turbine  power  plants  have  the  disadvantages  of 

decreases in maximum power output in the summer daytime, which reduces the 

availability  of  gas  turbines.  One  of  the  ways  to  avoid  aforementioned 

disadvantage is making by cool inlet air of the gas turbine to increase the density, 

improve the gas turbine performance and augment maximum power output. In 

addition,  one of  the ways for  cooling the inlet  air  is  to make ice by driving 

electric  compression  refrigerators  using  during  off-peak  load.  Store  it  in  ice 

storage  tank  and  use  it  for  cooling  the  inlet  air  during  the  on-peak  period. 

Thermal  energy  storage  for  combustion  turbine  inlet  air  cooling  offers  an 

economical solution when short duration capacity enhancements are required.

The  objectives  of  this  research  is  to  investigate  the  effect  of  inlet  air 

cooled by ice storage in Garri power plant station, expected results of the thermal 

energy storage for combustion turbine inlet air cooling system are included and 

economical profits.

A computer based calculation procedure using Excel worksheet was built, 

and applied to estimate the effect of the system on Garri power plant station. The 

calculation  based  on  the  plant  data  which  is  the  combustion  turbine  model 

Alstom-GE PG-6551B, ambient air design is 35.7 DB/ 30% RH, and enthalpy 

64.04 kJ/kg, inlet air design 15 DB/ 100% RH, and enthalpy 42.01 kJ/kg, air 

mass  flow  518300  kg/hr  @  15,  and  peak  cooling  hour  is  4  hours/day,  5 

days/week. The results for the designing calculations were 20.6% increased in 

power  generation  or  6.1MW  increased  in  capacity  and  5.2%  increased  in 

efficiency.  The  project  installation  cost  about  4103599  SDG  and  2.1  years 

payback period of the system.



صصصصصصصصصصصص

على                       الكهربائية الطاقة لإنتاج الغازية التوربينات ُأستخدمت الأخيرة، السنوات  خلل

.            . لذروة  ا فترة ناء أث بائي الكهر مل الح في الزيادة لمقابلة الغازية المحطات ُتستخدم واسع  نطاق

هار               ن ناء أث ها ل صميميه الت قة الطا تاج إن تستطيع ل أنها إذ عيوب الغازية فللمحطات ذلك،  ومع

        . حدى      إ ية الغاز طات للمح للضاغط الداخل الهواء تبريد يعتبر طاقتها توافر من يقلل مما  الصيف،

الأداء              سين تح لى إ يؤدي ما م هواء، ال فة كثا بزيادة وذلك المذكورة الطاقة نقصان لتجنب  الطرق

        . لى      إ لداخل ا الهواء لتبريد المتبعه الطرق إحدى ومن الغازية المحطات من المولدة الطاقة  وزيادة

   . لج          الث ين تخز يتم الذروة فترة خارج الإنضغاطية الدورات بواسطة الثلج إنتاج الغازية  التوربينات

   . هواء           ال يد تبر ظام ن لذروة ا فترة ناء أث الهواء لتبريد وإستخدامه التخزين مستودعات في  المنتج

لدة             المو قة الطا يادة لز َا صادي إقت َل ح يعتبر الثلج تخزين بواسطة الغازية التوربينات إلى  الداخل

قصيرة   لفترات                                                       .منها

بواسطة                          الغازية قري محطة إلي الداخل الهواء تبريد تأثير دراسة هو البحث هذا  يهدف

الإقتصادية           الأرباح تضمين مع النظام، لهذا المتوقعة والنتائج الثلج، تخزين  .نظام

علي                         النظام تأثير لتقدير وتطبيقها الحسابية، العمليات لإجراء إكسل ورقة إنشاء  تم

           . توربين   ها ب لتي ا غازيه ال قري طة مح بيانات علي حسابات إجراء تمت الغازيه قري  محطة

نوع    من جو      Alstom-GE PG-6551Bغازي ال هواء حرارة جة در عند نسبيه  35.7،  ورطوبه

حراري% (  30 الضاغط)       kJ/kg64.04ومحتوي الي الداخل الهواء حرارة ودرجة  ورطوبه 15،

سبيه  حراري%    100ن ضاغط      KJ/kg 42.04ومحتوي ال لي ا لداخل ا هواء ال لة كت عدل وم ، 

kg/hr518,300  الذروه    15عند وفترة و     4، اليوم في . 5ساعات وكانت    السبوع في  أيام

البرنامج   أو%      20.6مخرجات الكهرباء إنتاج في و   6.1زيادة .5.2ميغاواط الكفاءة%    في  زياده

حوالي    المشروع سنتين        4,103,599تكلفة خلل المشروع تكلفة إستعادة وتتم سوداني  جنيه

ًا.  تقريب
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